

KSA: Call for U.S. Firm to Quit Neom Project

2 June 2020

American consulting firm must withdraw support from human rights-violating megaproject in Saudi Arabia

The Boston Consulting Group's unlawful involvement in Saudi Arabia's NEOM megaproject was the subject of an open letter endorsed by twelve human rights organizations, including the Cairo Institute for Human Rights Studies (CIHRS), sent to the Group on 2 June 2020.

The megaproject is contrary to the UN Guiding Principles on Business and Human Rights, by violating the local population's human rights, including their right to free expression and their access to land. The Boston Consulting Group must immediately withdraw from the NEOM project until its adverse human rights impacts are addressed in consultation with the afflicted communities.

To:

Boston Consulting Group, 200 Pier Four Blvd, Boston, MA 02210, United States
Oliver Wyman, 55 Baker St, Marylebone, London W1U 8EW, United Kingdom
McKinsey & Co, The Post Building, 100 Museum St, London WC1A 1PB, United Kingdom

Subject: Open letter calling on management consulting firms involved in Saudi Arabia's NEOM project to publicly condemn human rights violations accompanying it

We, the undersigned organisations, are writing to you to raise our concerns about repeated violations being committed by the Saudi authorities in their bid to evict members of the Huwaitat tribe from their homes in order to proceed with their NEOM megacity project in the Tabuk Province of northwestern Saudi Arabia, a project for which we understand you are providing consulting services.

We are concerned that your involvement in the project has failed to prevent the adverse human rights impact on the local population, including the violation of their rights to access land and the punitive measures taken against them for peacefully expressing their opposition, which take place within the wider crackdown on civic freedoms in Saudi Arabia.

We wish to highlight your moral and legal responsibilities under the UN Guiding Principles on Business and Human Rights, and, as such, urge your companies to respond to these concerns and immediately issue a public statement explicitly condemning the violations being committed. Furthermore, we call on you to reflect upon your responsibilities, and

unless and until the adverse human rights impact can be addressed, urge your companies to reassess involvement in the NEOM project, and to cease engagement entirely.

Background

Human rights organisations have monitored repeated violations being committed by the Saudi authorities in their bid to evict members of the Huwaitat tribe from their homes in order to proceed with their NEOM megacity project on the Red Sea.

As the Business and Human Rights Resource Centre (BHRRC) outlined in an inquiry to your companies, Huwaitat tribesman Abdul-Rahim al-Howeiti was executed by the Saudi authorities in April 2020 after protesting the government's eviction order due to construction for the NEOM project. Furthermore, the authorities have rounded up and arrested at least eight other members of the tribe who opposed the eviction, who sources say some of whom were arrested for coming to the defence of a kidnapped child.

There have been concerns by local communities over their land ever since the announcement of the NEOM project in April 2017, with rumours circulating of forced evictions. These fears were realised in January 2020, when local authorities informed inhabitants of the decision to evict them. This eviction order was met with peaceful local opposition, which was in turn met with violence by the authorities, including the mass arrests in March, and the killing of Abdul-Rahim al-Howeiti in April.

Furthermore, there is now a propaganda effort taking place to counter recent information about the views of the Huwaitat tribe, and to pressure prominent figures among the Huwaitat to publicly disown Abdul-Rahim.

These violations take place in the context of a broader crackdown on civic freedoms and peaceful dissent in Saudi Arabia, which has intensified in the past few years, including through heavy intimidation, arbitrary arrests, prolonged detention, brutal torture, and mounting executions, silencing any voices that speak out. Human rights defenders and activists are not able to freely carry out their work, nor is anyone able to freely engage in public protests, without facing reprisals.

Recalling your companies' responsibilities,

In light of the above, the undersigned NGOs are concerned that your involvement has failed to prevent the adverse human rights impact on the local population, and we wish to highlight your moral and legal responsibilities under the UN Guiding Principles on Business and Human Rights. This includes the requirement of businesses to "seek to prevent or mitigate adverse human rights impacts that are directly linked to their operations, products or services by their business relationships, even if they have not contributed to those impacts" (13b), and to "involve meaningful consultation with potentially affected groups" (18b).

We welcome the fact that Boston Consulting Group (BCG) has responded to an inquiry from the BHRRC, in contrast to the two other project management consultants BHRRC contacted. However, we deem BCG's response to be inadequate, and the assertion that the company engages where it believes the work "can contribute to positive economic and societal transformation" is in sharp contradiction to the events on the ground.

Furthermore, we urge Oliver Wyman and McKinsey & Co., two other project management consultancies contracted on the NEOM development, to respond to BHRRC's communication and to outline how they have met such responsibilities themselves, including in McKinsey & Co's case how the company has abided by its own Code of Conduct.

Recommendations

In light of the above, the undersigned organisations urge all three companies to directly respond to these concerns and to:

- Immediately issue a public statement explicitly condemning the violations being committed;
- Reflect upon your legal and moral responsibilities under the UN Guiding Principles on Business and Human Rights and relevant company commitments;
- Engage with meaningful consultation with the affected communities and other relevant stakeholders in order to gauge existing or potential adverse human rights impacts;
- Reassess your involvement in the NEOM project and cease your engagement, unless and until the adverse human rights impacts can be addressed.

We believe that such measures would have a positive bearing on the situation on the ground, and that now is a welcome opportunity for companies to demonstrate a commitment to the Guiding Principles and international human rights standards there to underpin your conduct.

We look forward to your response.

Signatories:

ALQST for Human Rights

Americans for Democracy and Human Rights in Bahrain (ADHRB)

Cairo Institute for Human Rights Studies (CIHRS)

CIVICUS

CODEPINK

European Centre for Democracy and Human Rights (ECDHR)

European-Saudi Organisation for Human Rights (ESOHR)

Freedom Forward

Gulf Centre for Human Rights (GCHR)

International Service for Human Rights (ISHR)

Just Foreign Policy

MENA Rights Group

[Original statement](#)

Graphic: Neom Project logo.

نداء لشركة أمريكية للانسحاب من مشروع "نيوم"

2 حزيران/يونيو 2020

على شركة الاستشارات الأمريكية تعليق مشاركتها في مشروع "نيوم" الذي ينتهك حقوق السكان في السعودية

كانت المشاركة غير القانونية لمجموعة بوسطن الاستشارية في مشروع "نيوم" العملاق السعودي موضوع رسالة مفتوحة تبنتها 12 منظمة حقوقية، بما في ذلك مركز القاهرة لدراسات حقوق الإنسان (CIHRS) ، وتم إرسالها في 2 يونيو 2020.

"مشروع نيوم" يتعارض مع المبادئ التوجيهية للأمم المتحدة بشأن الأعمال التجارية وحقوق الإنسان، وينتهك بشكل واضح حقوق السكان المحليين، بما في ذلك حقهم في حرية التعبير وحقهم على الأرض.

الرسالة طالبت مجموعة بوسطن الاستشارية بتعليق مشاركتها في هذا المشروع لحين معالجة آثاره السلبية على حقوق السكان، بالتشاور مع المجتمعات المتضررة.

نص الرسالة:

إلى:

Boston Consulting Group, 200 Pier Four Blvd, Boston, MA 02210, United States
Oliver Wyman, 55 Baker St, Marylebone, London W1U 8EW, United Kingdom
Mckinsey & Co, The Post Building, 100 Museum St, London WC1A 1PB, United Kingdom

على الشركات الاستشارية العاملة مع مشروع "نيوم" السعودي أن تستنكر علناً انتهاكات حقوق الإنسان المصاحبة للمشروع

نحن المنظمات الموقعة أدناه نكتب إليكم تعبيراً عن مخاوفنا حول الانتهاكات المتكررة التي ترتكبها السلطات السعودية في حملتها لتهجير بعض أبناء قبيلة الحويطات تنفيذاً لمشروع مدينة "نيوم" في محافظة تبوك، والذي تقدمون خدماتكم الاستشارية له. فكم يقلقنا أن مشاركتكم في هذا المشروع لن تمنع آثاره الضارة بحقوق سكان المنطقة، بما في ذلك انتهاك حقهم في استخدام الأرض، فضلاً عن الإجراءات العقابية المتخذة بحق كل من عبّروا سلمياً عن رفضهم التهجير، وذلك كله ضمن حملة قمع أوسع للحقوق المدنية في السعودية.

وفي هذا الإطار، نسلط الضوء على مسؤولياتكم الأخلاقية والقانونية بموجب [المبادئ التوجيهية بشأن الأعمال التجارية وحقوق الإنسان الصادرة عن الأمم المتحدة](#)، ونحث شركاتكم على الاستجابة لهذه المخاوف، من خلال إصدار بيان علني فوري يندد بالانتهاكات المصاحبة للمشروع. كما ندعوكم لإعادة النظر في مسؤولياتكم في هذا الصدد، ونحث شركاتكم على إعادة تقييم مشاركتها في هذا المشروع، وتعليق هذه المشاركة حال لم تتوافر إمكانية للتصدي لهذه الآثار الضارة بحقوق سكان المنطقة.

معلومات خلفية:

[تابع](#) المنظمات الحقوقية الانتهاكات المتكررة التي ترتكبها السلطات السعودية في حملتها لتهجير بعض أبناء قبيلة الحويطات من أجل تنفيذ مشروع مدينة "نيوم" المطل على البحر الأحمر. وكما [أشار](#) الملخص المتضمن في استعلام مركز موارد الأعمال وحقوق الإنسان الموجه إلى شركاتكم، فقد أعدمّت السلطات السعودية ابن قبيلة الحويطات [عبد الرحيم الحويطي](#) في أبريل 2020 بعد احتجاجات أبناء القبيلة على أمر التهجير تنفيذاً للمشروع. كما [اعتقلت](#) السلطات ما لا يقل عن ثمانية من أبناء القبيلة عارضوا التهجير، وبعضهم اعتقل أثناء محاولة منع المباحث من اختطاف أحد الأطفال.

عبر أهالي المنطقة عن مخاوفهم منذ إعلان مشروع نيوم في أبريل 2017 وما قد يترتب عليه من احتمالية التهجير، وقد تحققت هذه المخاوف في يناير 2020 حينما أعلنت السلطات المحلية أهالي المنطقة بقرار الإخلاء للمنطقة، مما لاقى معارضة سلمية من الأهالي تلتها استجابة عنيفة من جهة السلطات، ثم اعتقالات جماعية في مارس ومقتل عبد الرحيم الحويطي في أبريل.

سعت السلطات السعودية من خلال التضليل الإعلامي إلى إنكار المعلومات الواردة عن معارضة أبناء قبيلة الحويطات للقرار، وذلك بالضغط على بعض الشخصيات البارزة من القبيلة للمشاركة في مهرجان جماهيري يعلنون فيه البراءة من عبد الرحيم الحويطي.

تأتي هذه الانتهاكات ضمن حملة قمعية أوسع على الحقوق المدنية وحرية المعارضة السلمية في السعودية، وقد تصاعدت هذه الحملة في السنوات الأخيرة، واشتد الترهيب وازدادت الاعتقالات التعسفية وطالت مدد الاحتجاز واشتدت قسوة التعذيب وتصاعدت الإعدامات وكُمت أفواه كل من تجرأ على الانتقاد أو الدعوة إلى الإصلاح. فلم يعد بإمكان النشطاء والمدافعين عن حقوق الإنسان تنفيذ أعمالهم بحرية، وأصبح لا يمكن لأي احتجاج العلني أو تظاهر أن يمر دون تعرض للأعمال الانتقامية.

مسئوليات شركاتكم

في ضوء ما سبق، نعرب نحن المنظمات غير الحكومية الموقعة أدناه عن مخاوفنا من أن مشاركتكم في المشروع لن تمنع الآثار الضارة بحقوق أهالي المنطقة، ونسلط الضوء على مسؤولياتكم الأخلاقية والقانونية تحت [المبادئ التوجيهية بشأن الأعمال التجارية وحقوق الإنسان](#) بما في ذلك إلزام المؤسسات التجارية بأن "تسعى إلى منع الآثار الضارة بحقوق الإنسان التي ترتبط ارتباطاً مباشراً بعملياتها أو منتجاتها أو خدماتها في إطار علاقتها التجارية، حتى عندما لا تسهم هي في تلك" (13 ب) و "أن تشمل مشاورات حقيقية مع الجماعات التي يحتمل تضررها" (18 ب).

ونحن إذ نرحب [باستجابة](#) مجموعة بوسطن الاستشارية واستعلام مركز موارد الأعمال وحقوق الإنسان خلافاً للشركتين الاستشاريتين الأخريين، نعتبر ان رد مجموعة بوسطن غير وافٍ، وأن تأكيدها على أن مشاركة الشركة مرهونة بما تعتقد أنه يساهم في التغيير الاقتصادي والاجتماعي الإيجابي، مخالف تماماً لما نشهده على أرض الواقع.

وفي هذا الإطار نحث أيضاً الشركتين الأخريين المتعاقدتين في مشروع "نيوم"، أوليفر وايمان وماكنزي أند كو، على الاستجابة لرسالة مركز موارد الأعمال، وتلخيص ما فعلته للقيام امتثالاً لهذه المسؤوليات، كما نحث ماكنزي أن كو تحديداً على تلخيص ما فعلته للالتزام [بقواعدها السلوكية](#).

توصيات

في ضوء ما سبق، نحن المنظمات الموقعة أدناه نحث الشركات الثلاث على الاستجابة المباشرة لمخاوفنا من خلال ما يلي:

- إصدار بيان علني يندد بشكل صريح بالانتهاكات المرتكبة في إطار المشروع.
- الامتثال لمسئولياتها القانونية والأخلاقية وفق [المبادئ التوجيهية للأعمال التجارية وحقوق الإنسان](#) والتزاماتها الداخلية المعنية بهذا الموضوع.
- استشارة الجماعات المتأثرة وغيرها من الأطراف المعنية لأجل قياس الآثار الضارة القائمة أو المحتملة لحقوق سكان المنطقة.
- إعادة تقييم انخراطها في مشروع "نيوم" وتعليق هذه المشاركة ما دامت لا تتوفر إمكانية التصدي للآثار الضارة بحقوق الإنسان الناتجة عنه.

نؤمن أن هذه الإجراءات تحمل الأثر الإيجابي للوضع في المنطقة، وأن هذه اللحظة تشكل فرصة جيدة لتؤكد هذه الشركات التزامها بالقواعد التوجيهية والمعايير الدولية لحقوق الإنسان كأساس لعملها.

نتطلع إلى ردكم.

المنظمات الموقعة:

1. القسط لحقوق الإنسان
2. أمريكيون لأجل الديمقراطية وحقوق الإنسان في البحرين
3. مركز القاهرة لدراسات حقوق الإنسان
4. الحلف العالمي لمشاركة المواطنين- سيفيكس
5. كودبينك
6. المركز الأوروبي للديموقراطية وحقوق الإنسان
7. المنظمة الأوروبية السعودية لحقوق الإنسان
8. فريدم فورورد
9. مركز الخليج لحقوق الإنسان
10. الخدمة الدولية لحقوق الإنسان
11. جست فورين بوليسي
12. مجموعة منّا لحقوق الإنسان

[البيان الأصلي](#)

الصورة: شعارة مشروع "نيوم"